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„Cea mai înverşunată luptă este cu tine însuţi, 
deoarece te afl i în ambele tabere.“  (Voltaire)

La 6 iulie a.c., a avut loc Adunarea Generală a Academiei de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR). 
Ordinea de zi – prezentată anterior – a cuprins: 1. Darea de seamă privind activitatea Academiei de la ultima 
Adunare Generală până în prezent; 2. Prezentarea bugetului de venituri şi cheltuieli şi propuneri pentru anul 
curent; 3. Prezentarea Regulamentului privind acordarea Premiilor ASTR; 4. Discutarea materialelor prezen-
tate şi aprobarea lor; 5. Alegeri de noi membri în Academie şi titularizări; 6. Diverse. Documentele afl ate pe 
ordinea de zi a reuniunii au fost postate pe site-ul ASTR. 

Potrivit ordinii de zi, dl Mihai Mihăiţă a prezentat o sinteză a Dării de seamă, document pe care îl pu-
blicăm în pagina 7. În continuare, dl Florin Teodor Tănăsescu, secretarul general al ASTR, a supus atenţiei 
participanţilor programul de acţiuni pentru anul în curs. Măsurile incluse în program vizează următoarele 
obiective majore: Creşterea rolului ASTR în cercetarea românească, implicarea membrilor ei în abordarea 
unor problematici de larg interes tehnico-economic; Promovarea cunoştinţelor inginereşti prin organizarea de 
manifestări ştiinţifi ce, publicarea de articole şi cărţi; Formarea viitorului inginer şi educarea continuă; Acţiuni 
în domeniul organizatoric; Creşterea impactului Filialelor ASTR în teritoriu prin acţiuni regionale, introduse 
în planurile lor de activitate; Acţiuni în domeniul relaţiilor internaţionale. 

Participanţii au aprobat documentele afl ate pe ordinea de zi. De asemenea, Adunarea Generală l-a desem-
nat drept preşedinte interimar al ASTR până la viitoarea Adunare Generală pe dl Mihai Mihăiţă. 

Dezbaterile au evidenţiat rezultatele înregistrate în pofi da difi cultăţilor provocate mai ales de efectele 
crizei globale şi au relevat marele potenţial creativ al ASTR, în vederea sporirii contribuţiei inginerilor români 
la soluţionarea problemelor majore ale economiei naţionale, în special prin promovarea cercetării autohtone, 
prin formarea noilor generaţii de specialişti la nivelul exigenţelor societăţii bazate pe cunoaştere. S-au for-
mulat o serie de propuneri menite să asigure îmbunătăţirea activităţii ASTR, atât în privinţa organizării de 
acţiuni ştiinţifi ce şi tehnice, cât şi prin participarea tot mai activă la dezbaterea marilor probleme ale evoluţiei 
României pe termen mediu şi lung. 

Adunarea Generală a aprobat primirea de noi membri de onoare, membri corespondenţi, precum şi titu-
larizarea unor membri corespondenţi.

A trecut mai bine de un an de la intrarea în vigoare a importante-
lor modifi cări care s-au operat în domeniul legislaţiei muncii, în con-
formitate cu noile cerinţe impuse de evoluţia economică şi socială a 
ţării, în context regional, comunitar şi mondial. Bilanţurile care s-au 
întocmit şi se întocmesc cu acest prilej prezintă un interes deosebit, de-
oarece evoluţiile de pe piaţa muncii infl uenţează direct toate domeniile 
de activitate şi starea materială a majorităţii covârşitoare a populaţiei 
ţării. Cum era de aşteptat, punctele de vedere sunt diverse, deseori con-
tradictorii, aprecierile fi ind puternic marcate de ceea ce putem să nu-
mim „păcatul originar“ al modifi cărilor aduse Codului Muncii în vara 
anului trecut. Ne referim în special la faptul că noile reglementări s-au 
adoptat fără desfăşurarea unei reale dezbateri publice, ca urmare a blo-
cării mecanismelor de dialog social. A existat şi persistă impresia că s-a 
creat un dezechilibru în favoarea angajatorilor, ceea ce n-a rămas fără 
ecou în rândurile sindicatelor, ale angajaţilor în ansamblul lor. 

Toată lumea se pronunţă pentru fl exibilizarea pieţei muncii, însă 
accepţiunea care se dă acestei sintagme este diferită inclusiv în funcţie 
de interesele angajatorilor şi ale angajaţilor. Nu ne vom lansa în evalu-
area poziţiilor, ci vom remarca necesitatea ca armonizarea punctelor de 
vedere să se realizeze în organismele instituţionalizate pentru desfăşu-
rarea dialogului social. Există un număr apreciabil de propuneri atât din 

partea organizaţiilor patronale, cât şi a sindicatelor, astfel încât Consi-
liul Economic şi Social, revigorat, ar putea să se pronunţe în cunoştinţă 
de cauză, chiar şi prin realizarea unor compromisuri rezonabile. 

Cel puţin două elemente se cer luate în considerare în opţiunile 
pentru diferite soluţii. Ne referim la principalele argumente aduse de 
iniţiatorii modifi cărilor operate în anul precedent, şi anume crearea 
condiţiilor pentru creşterea gradului de ocupare a populaţiei şi dimi-
nuarea semnifi cativă a muncii la negru. Trebuie spus, cu sinceritate, 
mai ales pe baza datelor statistice ofi ciale, că ambele obiective sunt 
departe de a fi  atinse. Şomajul s-a menţinut, de-a lungul întregului 
an, în jurul a 700 000 de persoane. Precizăm că este vorba doar des-
pre şomerii care se mai afl ă, încă, înscrişi în evidenţele agenţiilor ju-
deţene de ocupare a forţei de muncă. Şomajul real este, evident, mult 
mai mare, fi e şi numai dacă luăm în considerare zecile de mii de per-
soane care au depăşit perioada pentru care se acordă ajutoare din bu-
getul public. La fel, după câteva acţiuni demonstrative ale Inspecţiei 

Muncii, controalele au 
slăbit atât în amploare, 
cât şi în intensitate. În-
tre timp, din mai mul-
te surse, mai ales din 
sfera societăţilor de 
consultanţă, s-au dat 
publicităţii mai multe 
evaluări privind di-
mensiunile economiei 
subterane, în centrul 

căreia se afl ă munca la negru. Este difi cil de confi rmat veridicitatea 
acestor evaluări, însă faptul că cele mai optimiste indică o pondere 
de cel puţin 25% din PIB relevă dimensiuni deosebit de îngrijorătoa-
re. În această privinţă, se confruntă două „fi losofi i“: una care susţine 
necesitatea înăspririi sancţiunilor şi alta care pledează în favoarea 
reducerii poverii fi scale în materie de piaţă a muncii. Dacă ţinem, 
însă, seama de datele experienţei, apare cât se poate de evident că 
scoaterea la suprafaţă, într-o măsură semnifi cativă, a muncii la negru 
şi la gri, este posibilă mai ales prin reducerea contribuţiei de asigu-
rări sociale (CAS). Să sperăm că dezbaterile din prezent, inclusiv 
cele derulate în structurile dialogului sociale, vor permite adoptarea 
soluţiei optime, astfel încât deopotrivă angajaţi şi angajatori, respec-
tiv cele două feţe ale medaliei, capitalul şi munca, să benefi cieze de 
stimulente sufi cient de puternice pentru a avea, în toate ramurile de 
activitate, valori adăugate cât mai mari, cât mai apropiate de poten-
ţialul real al economiei româneşti. (T.B.)

Noul Cod al Muncii, 
la examenul practicii 
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Jurnal de bord

Guvernul a aprobat indicatorii economici pen-
tru proiectul ELI, care constă în construirea celui mai 
puternic laser din lume, de 10 PW, pe platforma de 
la Măgurele. Investiţia are o valoare de 1,5 miliarde 
lei, echivalentul a aproximativ 389 milioane euro, din 
care circa 20% reprezintă construcţiile aferente. Po-
trivit ministrului Educaţiei, Cercetării, Tineretului şi 
Sportului, Ecaterina Andronescu, acest proiect de in-
vestiţii este acceptat la fi nanţare de Comisia Europea-
nă şi va fi  fi nanţat din fondurile de dezvoltare regio-
nală prin programul Creşterea competitivităţii econo-
mice, cu cofi nanţarea Guvernului României, care va fi  
de circa 20%. „Este un proiect la care se lucrează de 
foarte multă vreme. Primele discuţii cu Co-
misia Europeană au început în 2005. În 2009 
am reuşit să obţinem aprobarea Comisiei Eu-
ropene pentru construirea acestui obiectiv de 
investiţii; iată, acum începem să avem banii 
şi el se va derula în următoarele 55 de luni“, 
a precizat ministrul. Potrivit Ecaterinei An-
dronescu, acest proiect va însemna integrarea 
cercetării româneşti în cercetarea europeană 
şi dezvoltarea performanţelor în domenii 

extraordinar de importante, precum fi zica, biologia, 
chimia, medicina, ştiinţa materialelor. „În acelaşi 
timp, sperăm ca fl uxul de cercetători performanţi din 
România să nu mai plece din ţară, să rămână aici şi, 
în plus, să aducem cercetători din Europa către Ro-
mânia, având în vedere că un asemenea laser nu se 
multiplică decât în alte două ţări din Europa – Cehia 
şi Ungaria. Laserul acesta de putere atât de mare va 
permite foarte multe aplicaţii industriale, dezvoltarea 
tehnologiilor în domeniul high-tech, precum şi foar-
te multe aplicaţii medicale, începând de la realizarea 
izotopilor până la operaţii foarte complicate“. Rea-
mintim că European Light Infrastructure-Nuclear 

Physics (ELI-NP) este 
un concept paneuro-
pean în cadrul căruia 
colaborează 13 ţări 
europene, unde Ce-
hia, România şi Un-
garia sunt statele gaz-
dă care vor construi 
fi ecare câte o parte 
din acest proiect. 

Cale liberă pentru laserul de la Măgurele
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Consorţiul Shah Deniz II a anunţat, la 
sfârşitul lunii iunie a.c., că a selectat proiectul 
Nabucco Vest – varianta scurtată a gazoductu-
lui Nabucco – ca opţiune de livrare pe terito-
riul Europei Centrale şi de Sud-Est. „Această 
decizie este un important punct de referinţă 
pentru proiectul Nabucco şi 
un pas vital către decizia fi na-
lă privind investiţia. Nabucco 
oferă consumatorilor de gaze 
libertatea de a alege şi va avea 
o contribuţie semnifi cativă la 
securitatea aprovizionării din 
Europa. Ne dorim o cooperare 
de succes cu producătorii“, a 
declarat Reinhard Mitschek, di-
rector executiv al Nabucco Gas 
Pipeline International GmbH.

Conducta de gaze cu di-
ametrul de 122 cm şi o lungi-
me de 1300 km (faţă de 3900 
km în proiectul iniţial) va 
transporta gaze din apropie-
rea graniţei turco-bulgare prin 
Bulgaria, România şi Ungaria 
în Austria, cu staţii de preluare 
în fi ecare ţară de tranzit. Na-
bucco Vest va respecta principiile pe care se 
bazează conceptul original Nabucco. Astfel, 
conducta de gaze va fi  proiectată sub forma 
unei infrastructuri scalabile cu mai multe 
surse integrate pentru transmisia gazelor 
naturale. Proiectul este susţinut de Acordul 
Interguvernamental (IGA) semnat în luna 

iulie 2009 şi de Acordurile de Sprijin al Pro-
iectului care garantează un cadru legal şi de 
reglementare care promovează proiectul.

Ministerul Afacerilor Externe şi Mi-
nisterul Economiei, Comerţului şi Mediului 
de Afaceri au salutat, în numele Guvernului 

României, anunţul recent al Consorţiului 
Shah Deniz II privind decizia de a selecta 
proiectul Nabucco Vest ca rută de transport 
al gazelor naturale în regiunea Europei Cen-
trale şi de Sud-Est. „Decizia reprezintă un 
pas esenţial în direcţia realizării Nabucco, 
dar şi în direcţia deschiderii Coridorului Su-

dic, prioritar pentru România şi UE în vede-
rea asigurării securităţii energetice. Această 
decizie constituie, totodată, o confi rmare din 
partea Consorţiului Shah Deniz II a avanta-
jelor competitive pe care proiectul Nabuc-
co le deţine faţă de alte iniţiative regionale, 

inclusiv din per-
spectiva spri-
jinului politic 
la cel mai înalt 
nivel din partea 
statelor partene-
re, concretizat 
într-un cadru 
juridic unitar şi 
coerent. Româ-
nia va continua 
să sprijine pro-
iectul Nabucco 
şi să se implice 
activ în promo-
varea sa, fi ind 
ferm convinsă că 
reprezintă o so-
luţie avantajoasă 
ce oferă răspun-
suri pe termen 

lung, cu benefi cii pentru toţi factorii ecua-
ţiei energetice din regiune – furnizori, state 
de tranzit şi consumatori“, se arată într-un 
comunicat transmis de MAE.

Potrivit specialiştilor, exploatarea Shah 
Deniz ar putea avea rezerve de 1200 mili-
arde de metri cubi de gaze. Nabucco este 

companie mixtă a RWE (Germania), OMV 
(Austria), MOL (Ungaria), Bulgargaz (Bul-
garia), Transgaz (România) şi BOTAŞ (Tur-
cia), fi ecare având o participaţie de 16,6%. 
Reamintim că, iniţial, proiectul Nabucco a 
fost gândit să transporte 31 miliarde metri 
cubi de gaze naturale pe an din Georgia 
până în Austria, tranzitând Turcia, Bulga-
ria, România şi Ungaria, pe o distanţă de 
3900 kilometri.

Zăcământul de gaze Shah Deniz, unul 
dintre cele mai mari din lume, a fost desco-
perit în 1999 şi se afl ă în zona de apă adâncă 
a Mării Caspice, la 70 kilometri de capitala 
Azerbaijanului, Baku. Prima fază a dezvol-
tării zăcământului, denumită Shah Deniz 1, 
a început în 2006. Producţia estimată pen-
tru aceasta este de 9 miliarde metri cubi 
de gaze. Faza a doua a exploatării acestui 
zăcământ este denumită Shah Deniz II. Lu-
crările sunt derulate de un consorţiu format 
din companiile BP (Marea Britanie, 25,5% 
din titluri), Statoil (Norvegia, 25,5%), So-
car (Azerbaijan, 10%), Total (Franţa, 10%), 
LukAgip (societate mixtă formată de Eni – 
Italia şi Lukoil – Rusia, 10%), Oil Industries 
Engineering & Construction (Iran, 10%) 
şi Turkish Petroleum Overseas Company 
(9%). Consorţiul care operează zăcământul 
va selecta în 2013 rutele pentru transportul 
gazelor. Exporturile de gaze din zăcămintele 
de gaze Shah Deniz II sunt estimate să în-
ceapă în 2017, la o producţie prognozată la 
16 miliarde metri cubi de gaz anual.

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Nabucco Vest, selectat ca rută de transport 
pentru gaze în Europa Centrală și de Sud-Est

● Gazoductul va trece și prin România

Conferința Internațională de Inginerie 
Electrică și Energetică (EPE), ediția a 7-a
De la crearea sa, Conferinţa Internaţi-

onală de Inginerie Electrică şi Energetică 
(EPE), organizată de Facultatea de Ingi-
nerie Electrică, Energetică şi Informatică 
Aplicată din Iaşi, împreună cu Societatea 
absolvenţilor Facultăţii de Electrotehnică 
din Iaşi (SETIS), s-a dezvoltat continuu, de-
venind astăzi un eveniment bine stabilit şi 
bine cunoscut în Europa Centrală şi de Est, 
dedicat comunicării celor mai noi rezultate 

în domeniile cele mai active ale ingineriei 
electrice şi energetice.

La ediţia a 7-a, care se va desfăşura 
la Iaşi în perioada 25 – 27 octombrie 2012, 
conferinţa se va constitui într-un un forum 
internaţional pentru mediul academic, pro-
fesionişti din industrie şi cercetători în care 
aceştia vor putea discuta, explora, delibera şi 
contribui cu rezultatele cercetării lor la iden-
tifi carea celor mai recente progrese şi direcţii 

de dezvoltare în 
domeniile emer-
gente ale ingi-
neriei electrice 
şi energetice.

În acest an, 
Conferinţa este 
organizată sub auspiciile celebrării a 100 de 
ani de la fondarea Institutului Electrotehnic la 
Iaşi, cel care a fost una dintre primele instituţii 
de învăţământ superior în domeniul ingineriei 
electrice din Iaşi, dar şi din România. Confe-
rinţa EPE va fi  unul dintre cele mai importante 
evenimente dintr-o serie unică de manifestări 
organizate în Iaşi cu această ocazie.

Conferinţa include, de asemenea, pe 
lângă sesiuni tehnice şi tutoriale, o expo-
ziţie în care producătorii, distribuitorii şi 
celelalte companii, instituţii sau organizaţii 
implicate în inginerie electrică şi energetică 
au posibilitatea de a arăta cele mai recente 
realizări ale lor în domeniu.

Organizatorii sunt interesaţi de prezen-
tarea rezultatelor cercetării în oricare dintre 

următoarele domenii: Inteligenţă arti-
fi cială şi sisteme expert, Automatizări, 
Tracţiune electrică şi echipamentele 
autovehiculelor, Nano-materiale şi teh-
nologii aplicate în inginerie electrică, 
Educaţie în Inginerie Electrică şi Ener-
getică, Aparate electrice, Transportul şi 
distribuţia energiei electrice, Utilizarea 

energiei electrice, Maşini electrice şi acţionări, 
Câmp electromagnetic, Compatibilitate elec-
tromagnetică şi Inginerie în Medicină şi Biolo-
gie, Electroecologie, Electronică şi mecatroni-
că, Istoria Electrotehnicii şi Energetice, Tehno-
logia Informaţiei în industrie, Circuite liniare şi 
neliniare, Metrologie şi sisteme de măsurare, 
Calitate, fi abilitate şi mentenanţă, Robotică, 
Generarea energiei electrice şi termice.

Lucrările acceptate vor fi  incluse în vo-
lumul conferinţei şi distribuite participanţilor 
la începutul manifestării. De asemenea, vor fi  
incluse în baza de date IEEE Xplore. Lucrările 
selectate vor fi  propuse pentru publicare în Bu-
letinul Institutului Politehnic din Iaşi. Secţiunea 
Electrotehnică. Energetică. Electronică (revista 
CNCSIS B+) sau, dacă sunt relevante pentru 
subiectele revistei, în Environment Engineering 
and Management Journal (revistă ISI). Confe-
rinţa EPE 2012 este sponsorizată din punct de 
vedere tehnic de către IEEE Secţia Română. 
Mai multe informaţii pot fi  găsite pe pagina 
conferinţei http://www.epe.tuiasi.ro/2012 sau 
pot fi  obţinute prin e-mail de la conf. dr. ing. 
Cristian-Gyozo Haba (cghaba@ee.tuiasi.ro).

Muzeul Henri Coandă din Bucureşti va 
fi  reînfi inţat în imobilul din Bulevardul Las-
căr Catargiu nr. 29, clădire donată Academi-
ei Române de către familia savantului şi în 
care instituţia a mai funcţionat, în perioada 
1969 – 1977. În acest scop, la începutul lu-
nii iulie, Executivul a adoptat o hotărâre prin 
care acest imobil să fi e trecut din domeniul 
privat al statului şi din administrarea Regiei 
Autonome – Administraţia Patrimoniului 
Protocolului de Stat (RA – APPS) în dome-
niul public al statului şi în administrarea Mi-
nisterului Culturii şi Patrimoniului Naţional. 

Familia Coandă a donat, în 1969, o 
jumătate din imobil Academiei Române, cu 
condiţia realizării unei case memoriale de-
dicate savantului de origine română. Muze-
ul Coandă a funcţionat în imobil în perioada 
1969 – 1977, dar în 1977 clădirea a fost tre-

cută de la Academia Română la Ministerul 
Afacerilor Externe, după care a fost preluată 
de Partidul Comunist.

Potrivit deciziei Guvernului, Minis-
terul Culturii şi Patrimoniului Naţional 
va face toate demersurile pentru preluarea 
obiectelor ce au aparţinut Muzeului Coandă 
şi au fost transferate apoi la Muzeul Tehnic 
Dimitrie Leonida din Bucureşti sau arhivate 
la Muzeul Aviaţiei. Reprezentanţii Executi-
vului au precizat că, în prezent, imobilul nu 
se afl ă în 
vreun li-
tigiu, iar 
muzeul 
va func-
ţiona la 
parterul 
clădirii.

Muzeul Henri Coandă din București va fi  reînfi ințat 
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Teodor Brateş: Înainte de toate, îi in-
formăm pe cititorii noştri că activitatea dvs. 
ştiinţifi că s-a bucurat şi se bucură de o largă 
apreciere internă şi internaţională, mai ales 
pentru lucrările premiate, care se constitu-
ie într-un veritabil pionierat în materie de 
oenologie. Vom avea, desigur, prilejul să ne 
referim la unele dintre aceste lucrări şi la 
participările dvs. la mari reuniuni de speci-
alitate de peste hotare, dar, pentru a stabili 
cadrul schimbului de opinii, vă rugăm să 
defi niţi principalele orientări în domeniul 
biotehnologiilor de elaborare şi maturare a 
vinurilor. Rugămintea include şi interesul 
consumatorilor faţă de preocupările îndrep-
tate spre îmbunătăţirea calităţii vinurilor.

Constantin Croitoru: La rândul meu, 
vă mulţumesc pentru invitaţia dvs., care mă 
onorează foarte mult. Vă răspund direct la 
întrebare, precizând că există două principa-
le curente de idei: un curent tradiţionalist şi 
un curent avangardist, atât în rândul produ-
cătorilor de vinuri, cât şi în sfera cercetării 
şi în mediul academic. Cum aţi remarcat şi 
dvs., problema care se pune în momentul de 
faţă este aceea de a răspunde la dezideratul 
consumatorului de vin. El doreşte o calita-
te senzorială reproductibilă. Ce înseamnă 
aceasta? Înseamnă că, atunci când se duce 
la raft, să găsească aceeaşi calitate a vinului 
pe care l-a apreciat, de la un an de recoltă la 
altul. Sigur că, din acest punct de vedere, cei 
care sunt exponenţii curentului avangardist, 
în rândul cărora mă număr şi eu, au – să spu-
nem aşa – câştig de cauză.

T.B.: În ce sens?
C.C.: În sensul promovării biotehnolo-

giilor de elaborare şi maturare care se bazea-
ză pe utilizarea de produse specifi ce.

T.B.: Tocmai asupra acestui aspect vă 
rugăm să insistaţi şi, dacă este posibil, într-o 
manieră accesibilă şi nespecialiştilor.

C.C.: Mă voi strădui. Dintre factorii 
care concură la realizarea unei calităţi supe-
rioare a strugurilor...

T.B.: ...care s-ar cuveni să fi e – mă 
iertaţi că vă întrerup – elementul determi-
nant în producerea vinului; cred că aluzia 
este mai mult decât transparentă...

C.C. (zâmbind): ...aluzia este, într-ade-
văr, transparentă, deci, dintre aceşti factori, 
cel climatologic variază de la un an de recoltă 
la altul. Din acest unghi de vedere, tradiţiona-
liştii împart vinurile obţinute din anumiţi ani 
de recoltă în vinuri de calitate foarte slabă, 
vinuri de o calitate satisfăcătoare, vinuri de 
calitate medie, vinuri de calitate bună, foarte 
bună şi excepţională. 

T.B.: Am numărat şase categorii.
C.C.: Exact. Problema este că, prin 

folosirea biotehnologiilor de elaborare şi 
maturare a vinurilor, există posibilitatea ca 
diferenţele de ordin calitativ dintre anii de 
recoltă să se atenueze. Ceea ce trebuie să 
urmărească majoritatea producătorilor. Tre-

buie să se înţeleagă că între tradiţionalişti şi 
avangardişti nu există o delimitare strictă. 
Adică, sunt şi tradiţionalişti care folosesc, 
în tehnologiile lor de obţinere a vinurilor, 
produse de elaborare şi maturare care sunt 
consacrate de curentul avangardist.

T.B.: Există chiar atât de mult relati-
vism în domeniul dvs. de activitate?

C.C.: Nu, şi tocmai de aceea îmi permit 
să recurg la câteva clarifi cări. În primul rând, 
produsele de elaborare şi maturare care sunt 
promovate de curentul avangardist sunt pro-
duse biologice, ce acţionează asemenea unor  
auxiliari tehnologici. Nu putem să-i numim 
nici aditivi alimentari, nici ingrediente.

T.B.: S-ar impune, poate, unele exemple.
C.C.: Evident. Preparatele enzimatice, 

de pildă, cele care facilitează extracţia culo-
rii din pieliţa boabelor de struguri din soiuri 
roşii, sunt produse care, practic, îşi exercită 
funcţiile tehnologice, după care ele nu se mai 
regăsesc în produsul tratat. Aş ruga să se re-
ţină că sunt produse naturale, biologice, care 
nu pot infl uenţa negativ calitatea vinurilor. Un 
alt exemplu îl constituie tulpinile de drojdii 
selecţionate, cele care realizează fermentaţia 
alcoolică a mustului de struguri 
la vinifi caţia în alb şi a mustu-
elii la vinifi caţia în roşu; aceste 
tulpini transformă zaharurile în 
alcool şi bioxid de carbon, pre-
cum şi în produşi secundari, care 
îşi pun amprenta asupra profi lu-
lui senzorial al vinului rezultat; 
după ce îşi exercită funcţiile 
metabolice şi fermentative, ce-
lulele de drojdii mor şi se depun 
la fundul vasului, în sedimentul 
care rezultă în urma obţinerii vinului. Prin ur-
mare, repet, aceste produse biologice nu pot 
infl uenţa negativ calitatea vinurilor. Sigur că 
ele sunt atributul unei oenologii, al unei şti-
inţe a vinului, dar ele vizează în primul rând 
caracterul preventiv şi în mai mică măsură 
caracterul curativ. Utilizând aceste produse 
biologice, avem şansa să obţinem un vin cu 
o compoziţie echilibrată şi cu un profi l sen-
zorial prognozat ce ar putea necesita ulterior 
anumite tratamente curative, dar mult mai 
limitate. Folosirea produselor biotehnologice 
(a preparatelor enzimatice, a drojdiilor se-
lecţionate, a derivaţilor de drojdii autolizate 
de gradaţi pe cale termoenzimatică etc.) ne 
permite să ne înscriem în ceea ce se cheamă 
minimal pocessing, adică o minimă procesare 
a materiei prime în vederea obţinerii  unor vi-
nuri cu o calitate senzorială superioară.

T.B.: Situându-mă, în continuare, pe 
poziţia consumatorului, nu pot să nu re-
marc că explicaţii de genul celor date de 
dvs. nu înlătură total suspiciunile generate 
de intervenţia unor factori apreciaţi ca ex-
teriori procesului de care ne ocupăm.

C.C.: Tocmai de aceea, aduc un argu-
ment lesne de înţeles de toată lumea. Practic, să 
ştiţi că, la nivel mondial, 90 % din producţia de 

vin se obţine cu aceşti auxiliari biotehnologici 
mai devreme numiţi. Deci, marea majoritate o 
reprezintă vinurile care se „construiesc“ – dacă 
acceptaţi verbul cu ghilimelele de rigoare – cu 
astfel de produse, la care se adaugă, evident,  
şi bacteriile malolactice selecţionate, dar şi nu-
trienţii pentru hrana drojdiilor şi bacteriilor în 
mediul de fermentare obţinuţi din derivaţi de 
drojdii şi, nu în ultimul rând, taninurile extrase 
din pieliţele şi seminţele boabelor de struguri. 
Doar 9% din producţia mondială o reprezintă 
vinuri care provin din areale viticole mai de-
osebite şi numai 1% sunt acele celebre vinuri 
de excepţie, obţinute pe areale viticole foarte 
mici, în condiţii de terroir (cuvânt greu traduc-
tibil din limba franceză, pe care eu l-am înlo-
cuit cu un termen compus agroecogeopedocli-
matice) cu totul şi cu totul deosebite. Deoarece 
astfel de vinuri sunt extrem de scumpe, noi, 
desigur, avem în vedere doar vinurile accesibi-
le unor largi segmente de consumatori.

T.B.: Ne-aţi liniştit. Într-adevăr, ulti-
mul argument pe care l-aţi adus în discu-
ţie este convingător, ceea ce nu înseamnă, 
însă, că falsifi carea unor vinuri nu repre-
zintă o temă preocupantă.

C.C.: Ea iese, însă, din sfera la care 
ne referim, cea a 
cercetării ştiin-
ţifi ce din dome-
niul oenologiei, 
cercetare care se 
desfăşoară după 
rigorile ştiinţei, 
ale deontologiei 
care face diferen-
ţa dintre cinste şi 
necinste. 

T.B.: După aceste delimitări strict ne-
cesare, vă rugăm chiar să vă concentraţi 
asupra cercetărilor care se efectuează în 
momentul de faţă. 

C.C.: În prezent, noi, cercetătorii, re-
curgem la noţiuni şi cunoştinţe din chimie, 
biochimie, microbiologie şi biologia celula-
ră. Se încearcă să se descopere noi tulpini de 
drojdii selecţionate şi de bacterii malolacti-
ce selecţionate, pentru că, ştiţi, în vin există 
două procese fermentative fundamentale. 
Este vorba despre fermentaţia alcoolică, 
sub acţiunea drojdiilor, şi despre fermen-
taţia malolactică, utilizată, cu precădere, la 
vinifi caţia în roşu, sub acţiunea bacteriilor 
malolactice. Se caută noi tulpini de drojdii 
şi bacterii, se fac noi selecţii pentru ca aces-
te procese să fi e cât mai bine cunoscute, cât 
mai bine monitorizate şi dirijate. Evident, 
rezultatul fi nal pe care îl urmărim vizează o 
calitate senzorială reproductibilă, cum afi r-
mam şi anterior.

T.B.: Tot de pe poziţia consumatoru-
lui, în succesiunea logică a elementelor 
care alcătuiesc ceea ce numim interesul 
public, ajungem şi la aspectele care vizează 
sănătatea publică. Am în vedere compo-
nenta nutriţională.

C.C.: Mă bucur că aţi adus în atenţie şi 
acest aspect. După opinia mea, nutriţioniştii 
– şi de la noi din ţară şi din lumea întreagă 
– ar trebui să aibă o nouă fi losofi e, care ar 
consta într-un compromis între axa funda-
mentală alimentaţie – sănătate şi o altă axă 
fundamentală alimentaţie – plăcere. Sigur, 
este simplu să le spunem consumatorilor: 
trebuie să mâncaţi anumite alimente bogate 
în proteine, fi bre, săruri minerale, vitamine 
şi fi tonutrienţi şi sărace în grăsimi saturate 
şi zaharuri uşor asimilabile! Dar nu putem 
eluda nici aspectul legat de plăcerea senzo-
rială. Aceasta nu poate să fi e niciodată diso-
ciată de alimentaţie, de calitatea nutriţiona-
lă. Între calitatea nutriţională a unui produs 
alimentar şi calitatea lui senzorială există o 
legătură indisolubilă. De aceea, prin mijloa-
cele tehnologice şi biotehnologice de care 
dispunem astăzi, este posibil să se obţină 
vinuri care – să spunem aşa – au o anumită 
valoare nutriţională, atât cât poate să aibă un 
vin, dar care, în primul rând, trebuie să aibă 
o calitate senzorială agreabilă.

T.B.: Este o idee care ne readuce pe 
terenul cercetării ştiinţifi ce de profi l, în 
sensul armonizării a ceea ce aţi numit dvs. 
„cele două axe fundamentale“.

C.C.: Cercetările încearcă, în momen-
tul de faţă, să îmbogăţească, spre exemplu, 
conţinutul de resveratrol din vinurile roşii, 
care este un compus ce a demonstrat că are 
adevărate virtuţi benefi ce în ceea ce priveşte 
tratamentul maladiilor cardiovasculare. În 
cazul vinurilor albe, se caută mijloace prin 
care, atât pe cale endogenă, cât şi pe cale 
exogenă, să se majoreze conţinutul, bunăoa-
ră, de glutadion, un antioxidant natural foarte 
puternic. Acesta poate avea efecte benefi ce 
atât asupra calităţii senzoriale a vinului, cât 
şi asupra sănătăţii consumatorului. În conse-
cinţă, cercetările oenologice se concentrează 
pe tematici care apelează din ce în ce mai in-
tens la domenii cum sunt chimia, biochimia, 
microbiologia, biologia celulare, după cum 
am mai precizat. Se urmăreşte descoperirea 
unor substanţe care să corespundă celor mai 
înalte exigenţe care rezultă din interdepen-
denţa dintre compuşii din vin şi infl uenţa lor 
asupra sănătăţii. Asemenea cercetări se des-
făşoară în ţările puternic dezvoltate, care dis-
pun şi de resursele fi nanciare necesare pentru 
investigaţii de o asemenea amploare.

T.B.: Vă propunem ca în partea a doua 
a convorbirii să ne concentrăm atenţia asu-
pra stării cercetării ştiinţifi ce oenologice 
din ţara noastră, bineînţeles, prin luarea în 
considerare a unei alte interdependenţe, cea 
dintre factorii obiectivi şi cei subiectivi.

C.C.: O abordare pe care o îmbrăţişez 
cu toată convingerea.

(Continuare în numărul viitor)
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Performanţa economică a pieţei, 

Se poate vorbi despre o veritabilă tradiţie în istoria na-
ţională, începând cu exemplul emblematic al inginerului 
agronom Ion Ionescu de la Brad (1818 – 1891): implicarea 
directă a slujitorilor tehnicii în investigarea fenomenelor eco-
nomice şi în determinarea unor direcţii practice de acţiune în 
vederea înscrierii României în curentele de idei generatoare 
de progres. A urmat familia Brătienilor (1817 – 1930), ai că-
rei membri de formaţie inginerească au avut roluri-cheie în 
dezvoltarea economică şi socială a ţării. Reperul cu cea mai 
mare deschidere europeană şi mondială l-a reprezentat Mihail 
Manoilescu (1891 – 1950), inginerul care a descoperit legi 
economice fundamentale, între care protecţionismul şi comer-
ţul exterior, aplicate, mai ales în America Latină, ca sursă a 
unor performanţe de excepţie (vezi, în special, Brazilia). Pe 
acest drum s-au angajat, în trecutul mai apropiat, numeroa-
se generaţii de ingineri al căror nume reprezintă echivalen-
tul unor contribuţii de seamă la dezvoltarea domeniilor vitale 
pentru fi inţa naţională. Această rapidă rememorare s-a impus 
nu numai din considerente de ordin istoric, ci şi pentru corecta 
situare, în timp şi spaţiu, a unor elemente defi nitorii ale relaţiei 
inginer – economist în prezent. 

Fireşte, când vorbim despre ingineri şi economişti se im-
pune a manifesta maximum de rigoare, a păstra proporţiile, a 
opera – cum spunea inspirat Ionel I. C. Brătianu – „cu simţul 
măsurii“. Dar, când avem de-a face cu realizări de excepţie, nu 
există niciun motiv de a nu prezenta lucrurile la adevărata lor 
valoare şi, evident, importanţă de ordin conceptual şi practic.

Consideraţiile factuale şi de principiu pe care le-am ex-
pus în rândurile anterioare vin să ajute la evaluarea lucrării 
Clasele concentrării economice şi factorul 80%, de prof. univ. 
dr. ing. Cezar Mereuţă, directorul Centrului Român de Mode-
lare Economică.

Titlul lucrării poate că nu spune prea multe cititorilor mai 
puţin avizaţi. Nu vrem să jignim pe nimeni dacă vom prezenta 
câteva explicaţii menite să releve importanţa capitală a temei 
abordate de autor. Înainte de toate, se cere reamintit că mo-
delarea macroeconomică s-a afi rmat, cu putere, mai ales în a 
doua jumătate a secolului trecut, ca o necesitate imperioasă 
a unei mai bune fundamentări a deciziilor prin identifi carea 
principalelor tendinţe la nivel naţional, regional, continental 
şi global. Pentru a ne da sea-
ma de amploarea activităţii 
de modelare macroeconomică 
este sufi cient să amintim că la 
Institutul de Statistică şi Eco-
nomie Cantitativă din Ham-
burg (unul dintre cele mai 
importante centre de profi l 
din lume) se afl ă aproximativ 
5000 de macromodele econo-
mice. Încă din 1967 (iată, se 
împlinesc de atunci 45 de ani!) 
se derulează Programul LINK 
al ONU destinat promovării 
pe plan mondial a modelării 
macroeconomice. 

Ce se poate aduce nou 
în domeniu? Răspunsul este: 
enorm, şi aceasta întrucât limitele cunoaşterii umane sunt 
fără... limite. Să ne referim la cartea profesorului Mereuţă 
pentru a da un răspuns ceva mai aplicat. În 1993, când proce-
sul de tranziţie spre economia de piaţă căpăta în România un 
suport legislativ şi instituţional, odată cu declanşarea primu-
lui ciclu electoral complet, la ordinea zilei se afl au teme de o 

acuitate deosebită. Abordarea lor dintr-o perspectivă exclusiv 
ştiinţifi că a determinat identifi carea unor teme subordonate 
stabilirii priorităţilor strategice în materie de restructurare a 
economiei româneşti. Din aproape în aproape, profesorul Me-
reuţă a ajuns la concluzia că se cere elaborată o metodă speci-
ală pentru stabilirea respectivelor priorităţi. Autorul şi-a numit 
metoda „analiză nodală“. 

Alte câteva precizări se impun înainte de a „ataca“ fon-
dul temei. Cum bine se ştie, economia ţării ni se înfăţişează, 
înainte de toate, ca un sistem naţional de companii (fi rme). 
Aceste companii (fi rme) sunt grupate potrivit multor criterii 
de clasifi care, unul dintre acestea fi ind chiar clasifi carea ramu-
rilor economiei naţionale (CAEN). De aici şi noţiunea de pieţe 
clasifi cate cu care a operat profesorul Mereuţă. Mai departe a 
formulat conceptul de „noduri“ ale pieţelor clasifi cate, noţiu-
nea referindu-se la companiile care acopereau cumulat 80 la 
sută din cifra de afaceri a unei pieţe date.

Chiar şi pentru nespecialişti este familiară paradigma 
potrivit căreia 20 la sută din cauze determină 80 la sută din 
efecte. Cercetările profesorului Mereuţă s-au concentrat asu-
pra pieţelor clasifi cate, ceea ce i-a permis să constate că media 
gradelor de acoperire a 80 la sută din cifra de afaceri este de 
9 – 10 la sută din numărul total de companii al pieţei analizate. 
Companiile-noduri sunt tocmai acelea care alcătuiesc prima 
fracţiune de zece procente din numărul total. Aici a intervenit 
o altă noţiune, cea de „putere“, pentru că este limpede că re-
spectivele companii-noduri au cel mai greu cuvânt de spus pe 
piaţa specifi că.

Fireşte, în aceste faze ale analizei s-a operat cu instru-
mentele fi ne ale matematicii, cu modele, cu indici, însă pentru 
însemnările de faţă prezintă interes esenţa descoperirilor au-
torului „analizelor nodale“. În consecinţă, trebuie să ne refe-
rim, fi e şi numai foarte pe scurt, la conceptul de concurenţă, 
fundamental pentru orice economie de piaţă. Se ştie prea bine 
că, pentru a se impune pe piaţă, companiile (fi rmele) caută 
să atingă performanţa, prin inovaţii tehnico-ştiinţifi ce, mana-
gement modern, prin alte mijloace, unele chiar indezirabile. 
Planează asupra fi ecărui „actor“ şi a tuturor „actorilor“ de pe 
piaţă „sabia lui Damocles“ a falimentului, şi de aceea caută 
să-şi mărească semnifi cativ capacitatea concurenţială. Chiar 
şi nereuşitele, eşecurile reprezintă un stimulent (poate cel mai 
puternic) pentru o activitate performantă. Pornind de la aceste 
date ale realităţii, exprimate pregnant de statistica sistemelor 
mari, cercetarea efectuată de profesorul Mereuţă a permis ela-
borarea unui model de evaluare corectă a nivelului de distor-
sionare a concurenţei şi de identifi care a structurilor de putere 
ale companiilor active pe pieţe clasifi cate. Această metodă 
a permis descoperirea unor legi empirice de mare relevanţă, 
ceea ce – în ultimă instanţă – ajută direct la adoptarea de mă-
suri pentru crearea şi consolidarea unui mediu concurenţial cu 
un număr de distorsiuni cât mai mic şi mai puţin grave.

Sublinierea faptului că fi ecare „actor“ din economie este 
vital interesat să obţină performanţa implică direct şi indirect 

corpul ingineresc în cele mai diverse ipostaze. Ne re-
ferim, desigur, înainte de toate, la promovarea inova-
ţiei ca factor determinant în capacitatea concurenţială 
a produselor şi serviciilor, dar şi la faptul incontestabil 
reprezentat de numărul relativ mare de ingineri în pos-
turile de decizie la nivel de companii. Astfel, inginerii 
promovează, deopotrivă, spiritul antreprenorial şi ma-
nagementul performant, ceea ce determină şi gradul lor 
de interes major faţă de aspectele relevante în cerceta-
rea profesorului Mereuţă.

Pentru a concentra expunerea, să ne limităm la 
ceea ce putem să numim „cota de piaţă“, respectiv di-
mensiunea puterii lor în raport cu concurenţii. Studiile 
aplicate ale profesorului Mereuţă au arătat că, în ordi-
ne descrescătoare, clasele de oportunitate în dezvolta-
rea competitivă a IMM-urilor este următoarea (pentru 
primele 10 locuri, potrivit codului CAEN): industria 
construcţiilor metalice şi a produselor din metal, exclu-

siv maşini, utilaje, instalaţii; industria alimentară; fabricarea 
produselor textile, tăbăcirea şi fi nisarea pieilor; fabricarea pro-
duselor farmaceutice de bază şi a preparatelor farmaceutice; 
fabricarea altor produse din minerale nemetalice; fabricarea 
echipamentelor electrice; alte activităţi industriale; fabricarea 
articolelor de îmbrăcăminte; prelucrarea lemnului.

Un alt element esenţial vizează structura dimensională a 
companiilor. Peste 94 la sută dintre acestea, la nivel naţional, 
au fost reprezentate, înainte de izbucnirea crizei, de microîn-
treprinderi. Puterea lor, inclusiv în ceea ce priveşte capacitatea 
de negociere, este mică, însă efortul de supravieţuire pe o anu-
mită nişă de piaţă contribuie la menţinerea echilibrelor macro-
economice. Pe de-o parte, constituie sursa unui mare număr de 
locuri de muncă şi, pe de altă parte, baza din care se selectează 
companiile mici, mijlocii şi chiar mari.

Competitorii semnifi cativi, adică fi rmele care deţin pe pia-
ţă puterea cea mai mare, includeau, tot înainte de criză, 97 – 99 
la sută din companiile mari şi foarte mari, circa 80 la sută din 
companiile mijlocii, circa 45 la sută din companiile mici şi nu-
mai aproximativ 3 la sută din microîntreprinderi.

Revenim, astfel, la companiile-noduri care defi nesc 
structura de putere a oricărei pieţe clasifi cate. Pe piaţă există 
companii-noduri care îşi majorează cifra de afaceri, altele ca-
ută să supravieţuiască, iar cele din urmă intră în criză. În acest 
tablou se integrează şi companiile-noduri care se afl ă în inter-
dependenţă. Bunăoară, multe dintre ele atrag numeroase mi-
croîntreprinderi sau/şi întreprinderi mici şi mijlocii în calitate 
de furnizori, ceea ce creează şi o vădită stare de dependenţă.

În funcţie de un sistem de indicatori, profesorul Mere-
uţă a fost unul dintre principalii promotori ai aşa numitului 
Top 100, operaţiune 
începută în anul 2000. 
Evoluţiile din perioada 
2000 – 2009 arată că, 
în România, s-a con-
turat clar un model de 
dezvoltare economică 
pe bază de consum, 
ceea ce a determinat 
creşterea dependenţei 
de importuri, vulnera-
bilizând ţara noastră în 
faţa crizei globale.

30 de companii 
au fost prezente în fi -
ecare an în Topurile 
100, acestea reprezen-
tând o adevărată „axă a puterii“ la nivel microeconomic. Ele 
aparţin următoarelor sectoare-cheie ale economiei româneşti. 
Este vorba despre o companie din agricultură, silvicultură şi 
piscicultură, una din industria extractivă, opt din industria 
prelucrătoare, patru din transporturi terestre şi aeriene, cinci 
din comunicaţii, şase din industria energiei electrice, termice, 
gaze şi apă, cinci din comerţ.

Aceste 30 de companii cumulează 50,3 la sută din cifra 
de afaceri şi 73,1 la  sută din profi turile celor zece topuri din 
perioada 2000 – 2009. Cele care aparţin sectorului de stat, re-
spectiv 13 la număr, au o pondere de numai 25,6 la sută în 
totalul Topului 100, cele private, în număr de 17, au o pon-
dere, în totalul Topului 100, de 74,1 la sută. Demn de reţinut 
(de fapt, acesta este un element esenţial) este că 15 companii 
din sectorul privat sunt multinaţionale semnifi cative. Ele au o 
pondere de 70,45 la sută din cifra de afaceri pe întregul Top 
100, o pondere de 93,19 la sută din profi tul brut şi o rată a 
profi tabilităţii generale de peste 7,7 la sută (companiile de stat 
au o rată de profi tabilitate de... 0,047 la sută!).

După cifra de afaceri, clasamentul este următorul: OMV 
Petrom, Arcelor Mittal Galaţi SA, Rompetrol Rafi nare SA, 
Metro Cash & Carry România SRL, Automobile Dacia SA. 
După profi tul brut cumulat, ierarhizarea este următoarea: 
OMV Petrom SA, Orange Romania SA, Vodafone Romania 
SA, Lafarge Ciment România SA şi Alro Slatina SA.

Este limpede că avem de-a face cu o puternică dependen-
ţă a întregii economii naţionale de companiile multinaţionale 
semnifi cative.

Cât priveşte cele şase companii cu capital majoritar de 
stat, acestea sunt: Societatea Naţională de Transport Marfă, 
Societatea Naţională de Transport Călători, Compania Naţi-
onală de Căi Ferate, SC CNTAR TAROM SA, Oltchim Râm-
nicu Vâlcea şi RADET Bucureşti. Este sufi cient să avem în 
faţă această listă pentru a ne putea explica multe în legătură cu 
ceea ce se întâmplă în respectivele companii. Dar, aceasta este 
o temă care merită să fi e examinată separat. 

Instrumentele de evaluare elaborate de profesorul Mere-
uţă ne ajută să abordăm, cu mult spirit practic, şi această temă 
extrem de spinoasă. 

Recurs la memorie

Axele puterii la nivel 
microeconomic 

Prof. univ. dr. ing. Cezar Mereuţă

18 ani de cercetări fructuoase
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dintr-o perspectivă inginerească
Extrem de multe teme tratate mai serios decât în peri-

oadele precedente îşi au „originea“ în evoluţia actualei crize 
globale. A devenit cu neputinţă să se înţeleagă ce se întâmplă 
în prezent în propria ţară fără o raportare la contextul interna-
ţional. De asemenea, s-au dovedit insufi ciente analizele care 
au vizat şi vizează o perioadă relativ redusă (nu la scara isto-
riei universale, fi reşte) la ultimii ani pe spaţii delimitate, de la 
naţional la regional şi de la continental la mondial.

Spre plăcuta surpriză a cititorului, cartea profesorului 
Mereuţă conţine un subcapitol intitulat „Gradul de distorsiu-
ne a concurenţei şi analiza nodală din perspectiva produsului 
intern brut mondial în perioada 1970 – 2010“. Respectiva pe-
rioadă de 40 de ani a fost marcată, cum bine se ştie, de eve-
nimente cruciale, inclusiv în România. Cuprinderea ei într-un 
studiu bazat pe modelarea economică reprezintă, în sine, un 
act temerar.

Practic, autorul efectuează prima tentativă din literatura 
mondială de specialitate pentru aplicarea rezultatelor cerce-
tării proprii la nivel macroeconomic nu numai în ceea ce pri-
veşte ţara noastră, ci întreaga lume. Bineînţeles, seria de date 
cu care operează este enormă, iar un articol într-o publicaţie 
precum Univers ingineresc nu poate să aprofundeze aspectele 

de ordin matematic. Ca şi 
în cazul altor secţiuni ale 
cărţii, mai importante pen-
tru cititorii sunt concluziile 
desprinse din datele pre-
zentate (repetăm: extrem 
de bogate şi cu o relevanţă 
deosebită).

Una dintre acestea 
este că – în prima jumătate 
a intervalului examinat – 
Statele Unite ale Americii 
au dominat structural lu-
mea în interiorul a numai 
10 la sută din ţările de pe 
glob care – împreună – re-
alizează 80 la sută din pro-

dusul intern brut global. Nivelul cel mai înalt de dominare de 
către SUA în respectivul interval a fost atins în anul 1985. 
Cota de PIB a SUA, în totalul planetar, a fost de circa o treime. 
Pentru comparaţie, Japonia, situată pe locul al doilea, avea o 
pondere de circa 15 la sută. Urma Germania, cu o pondere de 
circa 7 la sută – URSS se înscria pe locul al şaptelea, cu o pon-
dere de aproape 4 la sută. De-a lungul perioadei 1970 – 1989, 
în medie, doar 13 ţări au avut statutul de nod-competitor.

Tabloul conturat de profesorul Mereuţă este de-a dreptul 
copleşitor prin adevărurile pe care le relevă. Iată câteva. În 
condiţiile în care SUA s-au manifestat ca lider incontestabil, 
URSS a avut cea mai spectaculoasă pierdere de PIB, în timp 
ce Japonia a înregistrat cea mai spectaculoasă creştere. Spo-
ruri considerabile au avut Brazilia şi Spania. S-au menţinut 
constant pe locurile 8 – 10, în primul rând China şi, apoi, Sue-
dia, Olanda şi Belgia. În 1980, a intrat în top şi Arabia Saudită.

După anul istoric 1989, s-au produs schimbări semnifi -
cative în cea mai mare parte a „ierarhiei“ mondiale şi în ceea 
ce priveşte ponderile în PIB mondial. SUA a continuat să se 
afl e pe primul loc, însă ponderea în PIB mondial a scăzut la 23 
la sută, în 2010. Pe locul al doilea a venit China, cu o ponde-
re de 9 procente. Urmează Japonia, Germania, Franţa, Marea 
Britanie, Brazilia. Rusia are o pondere de 2,4 la sută şi ocupă 
locul al 11-lea.

Tabloul prezentat explică, în bună măsură, rolul G20, re-
spectiv al statelor care realizează împreună circa 80 la sută din 
PIB-ul mondial. Sigur, structura de putere din G20 este extrem 
de diversă însă, în ansamblu, prezintă o pondere covârşitoare, 
cu infl uenţă globală determinată. De aici, interesul deosebit 
faţă de summit-urile G20 ale căror decizii determină decisiv 
evoluţiile politice şi economico-sociale pe întregul glob pă-
mântesc.

Unde se afl ă România în acest „peisaj“? Profesorul 
Mereuţă a prezentat un tabel cu cota ţării noastre în PIB-ul 
mondial în fi ecare dintre anii examinaţi, începând cu 1970 şi 
terminând cu 2010.

Astfel, în 1970, ţara noastră a ocupat locul al 29-lea în 
lume cu o pondere în PIB-ul mondial de 0,038 la sută. Cea 
mai bună poziţionare s-a înregistrat (atenţie!) în... 1972, când 

a ocupat locul al 26-lea în lume cu o pondere de 0,041 la sută 
din PIB-ul mondial. Nu este locul aici pentru o analiză de 
detaliu privind anul 1972, dar rezultatele înregistrate au fost 
efectul unui program accelerat de investiţii mai bine gândit şi 
concretizat decât în alte perioade, investiţii, deopotrivă, pro-
ductive şi în principalele sfere sociale. 

Până în 1990, anul cu cele mai slabe rezultate a fost 
1980 (când a început o cădere masivă), prin ocuparea locului 
al 40-lea în lume, cu o pondere de 0,03 la sută din PIB-ul 
mondial. Acelaşi loc 40 a mai fost ocupat în 1984, cu o pon-
dere de 0,032 la sută din PIB-ul mondial.

În perioada tranziţiei spre economia de piaţă (1990 – 
2010), poziţia internaţională a României, din punct de vedere 
economic, s-a înrăutăţit. Cel mai defavorabil an a fost 1992, 
când s-a situat pe locul al 60-lea, cu o pondere în PIB-ul mon-
dial de numai 0,008 la sută. Reluarea creşterii economice în 
anul 2000 a dus la cele mai bune rezultate, în anii 2007 şi 
2008, când România s-a afl at pe locurile 42  în clasamentul 
global, cu o pondere în PIB-ul mondial de 0,03 şi, respectiv, 
0,033 la sută. În perioada de început a crizei globale (2009 – 
2010), România a pierdut şase locuri în ierarhia economică 
internaţională.

Cu ajutorul unui număr considerabil de date care au per-
mis să se stabilească amintitele clasamente, orice analist are 
posibilitatea să tragă concluzii dintre cele mai importante. În 
acest fel este direct şi indirect recunoscător profesorului Mere-
uţă pentru că i-a pus la dispoziţie elementele de fundamentare 
a unor opinii viabile.

Cert este că, după apariţia cărţii profesorului Mereuţă, a 
devenit imposibil să se recurgă la proiecţii strategice (pe ter-
men mediu şi lung) fără luarea în considerare a seriilor statis-
tice deosebit de relevante. Mai ales în condiţiile persistenţei 
unor legende în ambele sensuri (şi apologetice şi denigratoare) 
şi-au croit, în timp, mult spaţiu de manifestare tot felul de teo-
rii care dăunează grav abordărilor ştiinţifi ce. Există o stare de 
confuzie semigeneralizată, extrem de favorabilă circulaţiei de 
reprezentări greşite, în special în ceea ce priveşte perioadele 
ante şi postdecembriste.

Fără combaterea cu mijloacele ştiinţei a unor asemenea 
reprezentări este cu neputinţă să-şi croiască drum un minimum 
de realism în abordarea stărilor de fapt româneşti şi mondiale. 
Ne referim şi la stările de spirit dominante în societate, la re-
fuzul unor segmente ale acesteia de a-şi asuma propria istorie, 
propriile erori, ceea ce – pentru abordarea ştiinţifi că – echi-
valează cu blocarea oricărei posibilităţi de evaluare corectă a 
realităţilor şi de fundamentare a prognozelor.

Mai ales în con-
diţiile actuale, când 
se impun la toate 
nivelurile (naţional, 
regional, continental 
şi planetar) revizuiri 
drastice ale politici-
lor economice şi so-
ciale, România nu-şi 
mai poate permite să 
rămână în expectati-
vă, să nu participe la 
marile dezbateri care 
privesc viitorul ome-
nirii, fi e şi numai pe 
termen mediu (până 
la orizontul anului 
2020). Or, pentru a 
opta în cunoştinţă de 
cauză, în numele in-
teresului naţional, elementele conţinute în cartea profesorului 
Mereuţă sunt esenţiale. Fie că vizează puterea capitalului au-
tohton în raport cu cel străin, fi e că se au în vedere tendinţele 
care propulsează anumite domenii la vârful avantajelor com-
parative şi competitive, astfel de elemente devin obligatorii în 
proiecţiile strategice.

Fără îndoială că voinţa naţională, în primul rând a deci-
denţilor politici, contează enorm în opţiunile care se impun în 
condiţiile actuale. Dar, această voinţă este cu totul insufi cientă 
dacă nu există un suport ştiinţifi c adecvat. Este una dintre ide-
ile centrale care se desprind din analiza factorilor de putere 
economică pe care a efectuat-o profesorul Mereuţă în cartea 
sa. În aceasta constă şi una dintre valorile de necontestat ale 
unui astfel de demers remarcabil.

Redăm, în cele ce urmează, esenţa capitolului care înche-
ie cartea profesorului Cezar Mereuţă.

Macroexperimentul său a inclus analiza pe o perioadă de 
13 ani (1995 – 2008) a 1009 pieţe clasifi cate, dintre care 456 
au acoperit perioada 1995 – 2002, iar 553, anii 2004 – 2008. 
Astfel, a fost posibil să se obţină rezultate importante în do-
meniul proceselor concurenţiale şi structurilor de putere ale 
companiilor pe pieţe clasifi cate. În esenţă, cercetările se spri-
jină pe patru concepte fundamentale care ar putea infl uenţa 
semnifi cativ cercetarea ştiinţifi că în viitor.

I. Particularitatea statistică fundamentală a reparti-
ţiilor cotelor de piaţă are o importanţă excepţională pentru 
că împarte companiile active de pe o piaţă clasifi cată în două 
categorii:

● o lume, în principal, a microîntreprinderilor cu cotele 
de piaţă mai mici decât media, concentrate într-un singur in-
terval al abaterii standard, cu un comportament specifi c;

● o lume a companiilor cu cota de piaţă mai mare de-
cât media, care se situează în mai multe intervale ale abaterii 
standard şi în care au loc autenticele procese concurenţiale. În 
funcţie de situaţiile concrete ale pieţelor, a fost identifi cată o 
tipologie a competiţiei la care ne-am referit în consideraţiile 
anterioare.

II. Metoda elaborată de profesorul Mereuţă a permis 
identifi carea claselor de distorsiune a concurenţei printr-o 
reprezentare matricială universală. Acest fapt este foarte 
important în procesul decizional. Dependenţa de cotele li-
derului şi de numărul de companii cu o determinaţie de 
97% este de o importanţă capitală pentru că presupune 
o regularitate statică intrinsecă a repartiţiilor structurale 
ale cifrelor de afaceri ale companiilor pe pieţe clasifi cate.

III. Identifi carea dependenţei numărului companii-
lor-noduri, ca şi a numărului total de companii de cota li-
derului, cu o determinaţie de 90%, are o importanţă capi-

tală pentru că dă posibilitatea defi nirii 
cu o probabilitate de 0,95 a numărului 
maxim al companiilor-noduri din re-
partiţia structurală dată.

IV. Semnifi caţia rezultatului este 
tulburătoare pentru că rezultă, cu o 
probabilitate de 0,95, că ponderea ma-
ximă a companiilor-noduri – care con-
stituie structura de putere a sistemului 
şi determină performanţa acestuia – 
nu depăşeşte 16,5% din numărul total 
de companii.

Este o dovadă a simetriei puterii în 
sistemele economice.

Nu putem încheia fără a semnala ma-
rea provocare lansată de această cercetare, 
şi anume verifi carea universalităţii sale.

Întrucât cele două teme de cer-
cetare – distorsionarea concurenţei şi 
structurile de putere în sisteme econo-

mice – constituie repere majore ale desfăşurării activităţii 
economice în secolul XXI, profesorul Mereuţă consideră 
necesară iniţierea de către noua generaţie de cercetători a 
unui program de testare a concluziilor în diverse domenii 
cum sunt: rezultatele structurale ale profi tului şi pierderii 
pe pieţe clasifi cate, ale produselor principale din ţările lu-
mii, ale valorii adăugate a principalelor sectoare ale econo-
miei realizate pe plan global.

Astfel, se vor putea desprinde şi concluzii de natură fi lo-
sofi că asupra impactului în cercetarea fenomenelor economice 
specifi ce societăţii secolului XXI, domenii de cel mai mare 
interes şi pentru comunitatea inginerilor din România.

Dr. ec. Teodor Brateş

În loc de concluzii

Raportul național – internațional
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Silcotub Zalău, companie deţinută de 
grupul Tenaris, a inaugurat noua sa facilita-
te de fi nisare a ţevilor pentru cazane. Inves-
tiţia – în valoare de 60 milioane de dolari 
(47 milioane euro) – în construcţia liniei 
dedicate de fi nisare, corelată cu o serie de 
îmbunătăţiri pe linia de laminare, asigură 
produse de calitate superioară şi capabi-
litatea de a procesa oţeluri cu până la 9% 
crom pentru piaţa energetică. Reamintim că 
Silcotub este cel mai important producător 
român de ţevi din oţel fără sudură de dia-
metre mici utilizate în diverse aplicaţii din 
industria mecanică, auto-moto, a petrolului 
şi gazelor naturale, industria chimică şi pe-
trochimică, industria energetică.

Noua linie încorporează echipamente 
şi tehnologie de ultimă generaţie ce asigură 
o capacitate de producţie de 75 000 de tone 
pe an şi permite companiei să fabrice ţevi 
cu lungimi de până la 26 m – cele mai lungi 
din lume, potrivit lui Gregoire Flipo, direc-
tor comercial Tenaris Process and Power 

Plant –, să furnizeze produse cu toleranţe 
restrictive la lungime, care permit reducerea 
costurilor pentru producătorii de componen-
te sub presiune sau să se obţină grosimi de 
perete şi diametre mai omogene, în toleranţe 
mai restrânse, permiţând reducerea înălţimii 
structurii, a numărului de treceri la sudură şi 
mărind efi cienţa. Compania producea astfel 
de ţevi şi înainte de această investiţie – fi ind 
singurul producător din ţară – însă la o capa-
citate foarte mică.

Pe de altă parte, Gabriel Podskubka, 
Area Manager al Tenaris pentru Europa de 
Est şi preşedintele Consiliului de adminis-
traţie al Silcotub, a precizat că o altă inves-
tiţie, de circa 50 de milioane de dolari, va fi  
demarată în lunile care urmează. „Suntem 
pe punctul de face o altă investiţie, de 50 de 
milioane de dolari, pentru o nouă unitate de 
fi letare, pe care o vom începe în următoare-
le luni şi să sperăm că va fi  terminată până 
la sfârşitul anului 2012“, a adăugat mana-
gerul Tenaris. 

Neculai GalanNeculai Galan
Maşini electriceMaşini electrice

Editura Academiei Române, Bucureşti, 2011Editura Academiei Române, Bucureşti, 2011

OMV Petrom a repus în funcţiune 
rafi năria Petrobrazi, după o investiţie de 
circa 100 de milioane de euro pentru mo-
dernizarea unităţii de distilare a ţiţeiului. 
Potrivit unui comunicat al companiei, 
„principalul scop al modernizării instalaţiei 
a fost ajustarea tehnică pentru a procesa in-
tegral producţia internă proprie de ţiţei şi 
va duce la creşterea ponderii de motorină 
în mixul de produse şi îmbunătăţirea 
efi cienţei energetice“. „Noua unitate este 
foarte importantă în procesul de moderni-
zare a rafi năriei, întrucât ne va permite să 
îmbunătăţim mixul de produse, pentru a 
răspunde cererii de pe piaţă“, a declarat Neil 
Anthony Morgan, membru al directoratului 
Petrom, responsabil cu activitatea de rafi na-
re şi marketing. Potrivit acestuia, rafi năriile 
din România produc benzină în exces faţă 
de cerere, dar, în cazul motorinei, circa 30% 
din necesar provine din importuri. 

Proiectul de modernizare a unităţii de 
distilare a ţiţeiului fost iniţiat în 2009, iar 

punerea în funcţiune s-a derulat în cadrul 
opririi generale programate, care a înce-
put în luna mai 2012. În paralel cu pune-
rea în funcţiune a unităţii, s-au desfăşurat 
o serie de alte proiecte de modernizare şi 
mentenanţă. Neil Anthony Morgan a afi r-
mat că aceasta a fost probabil „cea mai 
complexă operaţiune din istoria rafi năriei“: 
„Circa 4500 de oameni din mai mult de 100 
de companii, furnizori direcţi şi subcontrac-
tori, au derulat circa 60 de proiecte pentru a 
fi naliza cu succes, într-un timp record, pu-
nerea în funcţiune a unităţii“.

Potrivit ofi cialilor companiei, Petrom 
are în derulare un program de investiţii, 
până în 2014, de 600 milioane euro la Pe-
trobrazi, în vederea creşterii efi cienţei şi 
pentru a maximiza valoarea de integrare a 
unităţii. Din acest buget, circa 400 milioa-
ne de euro au fost deja investiţi. Următorii 
paşi importanţi în modernizarea rafi năriei 
vizează creşterea în continuare a producţiei 
de motorină.

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Rafi năria Petrobrazi, 
repusă în funcțiune

Anunţ important!
Rugăm membrii asociaţiei să-şi actualizeze urgent datele perso-

nale, fi e  completând formularul de pe site-ul AGIR http://www.agir.
ro/formular_actualizare.php, fi e prin transmiterea unui email sau a 
unei scrisori poştale cu numele, prenumele, data naşterii, email, 
număr de telefon şi numărul legitimaţiei (dacă acesta din urmă 
se cunoaşte). Datele se pot trimite prin email (pe adresa andreea.
ploesteanu@agir.ro), prin fax (la nr. +4021 312 55 31) sau prin poştă 
(AGIR, Calea Victoriei nr. 118, cod poştal 010093, Bucureşti).

În această lucrare, sunt tratate proble-
me de actualitate într-o formă modernă pri-
vind domeniul maşinilor electrice; sunt pre-
zentate principiile de conversie ale energiei 
şi se pune accentul pe conversia electrome-
canică a energiei în care elementul esenţial 
este maşina electrică. 

Studiul maşinilor electrice este efectuat 
pe baza elaborării modelelor matematice în 
care se evidenţiază posibilităţile de optimi-
zare în funcţionare atât sub aspectul facto-
rilor energetici, cât şi sub aspectul factorilor 
dinamici. Maşina 
electrică este ana-
lizată şi ca element 
component al unui 
sistem cu infl uenţe 
reciproce în sistem.

Pentru maşi-
nile de curent alter-
nativ, se elaborează 
teoria mărimilor 
reprezentative (fa-
zori spaţiali) care 
permit formularea 
modelului matema-
tic în orice sistem 
de referinţă. Trece-
rea dintr-un sistem 
de referinţă în alt 
sistem de referinţă 
a modelului mate-
matic se face prin 
operaţii simple, iar 
pentru sistemele de acţionare electrică se 
poate selecta reperul convenabil. 

Modelele matematice simplifi cate pre-
zintă interes deoarece permit interpretări fi zi-
ce consistente şi calcule mai simple; în lucra-
re se arată că simplifi cările se pot face numai 
în reperul sincron, numai în acest reper ten-
siunile electromotoare de transformare sunt 
neglijabile în raport cu tensiunile electromo-
toare de mişcare. Sunt elaborate schemele 
echivalente ale maşinilor electrice; pentru 
motorul asincron se evidenţiază că structura 
schemei echivalente depinde de sistemul de 

referinţă şi de factorul de raportare a înfăşu-
rării rotorice la înfăşurarea statorică. 

Reglarea vectorială are la bază teoria 
fazorilor spaţiali; în acest context, s-a ela-
borat un întreg capitol  cu privire la această 
problemă în care sunt prezentate explicaţii 
fi zice consistente şi modele matematice co-
respunzătoare.

În lucrare se are în vedere corelarea 
alegerii maşinilor electrice pentru sistemele 
de acţionare electrică cu condiţiile de func-
ţionare şi de mediu (temperatură, zgomot). 

Sunt prezentate pro-
bleme de funcţionare 
ale maşinilor electri-
ce în sisteme necon-
venţionale de conver-
sie a energiei.

Autorul a făcut 
efortul să compri-
me, să clarifi ce şi să 
simplifi ce expunerea 
pentru a include un 
conţinut bogat într-un 
singur volum, astfel 
încât cititorul să se 
simtă atras de conţi-
nutul lucrării, să-şi 
amintească cu multă 
precizie de ceea ce a 
citit şi a afl at; efortul 
autorului are menirea 
de a reduce efortul ci-
titorului. 

Lucrarea este structurată pe 12 capitole 
şi are 989 de pagini. Referirile bibliografi ce 
sunt din diferite publicaţii de prestigiu, re-
viste şi cărţi, precum şi din lucrările elabo-
rate de autor. 

Pe baza unei consistente documentări 
ştiinţifi ce şi a propriilor contribuţii în dome-
niu, autorul elaborează o lucrare de interes 
ştiinţifi c şi tehnic pentru studenţi, doctoranzi, 
profesorii universitari şi specialiştii din pro-
iectare-cercetare preocupaţi de acest domeniu.

Prof. univ. dr. ing. Corneliu Berbente 

Semnal editorial ● Semnal editorial

Cele mai lungi țevi din lume se fabrică la Zalău
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SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Publicăm, mai jos, sinteza Dării de sea-
mă privind activitatea Academiei de Ştiinţe 
Tehnice din România (ASTR) de la ultima Adu-
nare Generală până în prezent. Documentul a 
fost prezentat participanţilor la Adunarea Ge-
nerală din 6 iulie a.c. de dl Mihai Mihăiţă.

Ne afl ăm într-o situaţie economică difi -
cilă, întreaga populaţie a ţării a suportat con-
secinţele acestei crize globale, iar în pofi da 
unor eforturi deosebite, şansele de a o depă-
şi curând nu se întrevăd. Efectele crizei s-au 
concretizat şi în restrângerea resurselor aloca-
te sectorului public, precum şi celui destinat 
dezvoltării şi desfăşurării activităţii 
de cercetare-inovare, domenii ce 
condiţionează tocmai ieşirea din ac-
tualul impas economico-social. 

Prin Ordonanţa de Urgenţă 
nr. 79/2010, după cum se ştie, Aca-
demia noastră a fost lipsită de fon-
durile fi nanciare pentru a funcţiona 
în limite cât de cât normale. De-
mersurile iniţiate pentru a se aduce 
corecturile necesare la efectele ne-
gative certe nu au fost încununate 
de succes. 

Elementele esenţiale ale Dă-
rii de seamă – care refl ectă, în 
esenţă, modul în care s-a acţionat 
pentru realizarea în bune condiţii a 
obiectivelor şi planului de activităţi – arată 
că nu am considerat această situaţie ca o ca-
tastrofă şi am încercat să continuăm să acţi-
onăm în vederea îndeplinirii propuse. Dar, 
pe ansamblu, lipsa fondurilor a afectat grav 
activitatea noastră.

În aceste condiţii extrem de difi cile,  
prin activitatea membrilor titulari, cores-
pondenţi şi de onoare s-au mărit vizibilitatea 
şi infl uenţa în mediul tehnico-ştiinţifi c şi în 
alte sfere ale vieţii publice interne şi interna-
ţionale. O atestă acţiunile bogate şi comple-
xe, concretizate în invenţii, cercetări, studii, 
manifestări ştiinţifi ce, cărţi şi alte lucrări 
tipărite, implicarea în formarea şi educaţia 
continuă a inginerilor.

Ideea principală care se desprinde din 
analiza efectuată este aceea că inginerul este 
un om de valoare. Prin libertatea de care ne 
bucurăm, riscul de a pierde valorile este mai 
mare din cauza provocărilor care există pes-
te tot în ţară şi în lume.

În Darea de seamă sunt prezentate 
exemple concludente privind participarea la 
activităţi internaţionale şi la cele iniţiate şi 
desfăşurate sub egida Consiliului Academii-

lor de Inginerie Europene (Euro  CASE).
În acelaşi timp, în cadrul oferit de Adu-

narea Generală, dorim să schiţăm un plan de 
acţiune şi să aducem în atenţia membrilor 
elemente potrivit ştiinţei pe care o slujim şi 
exigenţei societăţii bazate pe cunoaştere.

În Darea de seamă se relevă, pe larg, 
importanţa Zilelor ASTR – manifestare de-
venită tradiţională – cu tema Pro Prosperi-
tas: industrie, energie, mediu, organizată de 
Filiala Timiş şi Universitatea Politehnica 
din acelaşi oraş, manifestare care a consti-
tuit un eveniment ştiinţifi c apreciat de co-
munitatea ştiinţifi că din ţară şi străinătate. 

Anul acesta, Zilele ASTR revin la Bucureşti 
şi vor fi  dedicate unei teme ce ne priveşte 
pe toţi – Viaţa şi activităţile în mari aglo-
meraţii urbane. Bucureşti, prezent şi viitor. 
Dorim implicarea largă a membrilor Acade-
miei şi a altor specialişti. Aşa cum a devenit 
tradiţional, sperăm ca şi în 2012 manifesta-
rea ştiinţifi că să constituie un succes real, să 
rezulte propuneri cu care să  ne integrăm în 
colectivele de aplicare.

De asemenea, la precedenta Adunare 
Generală, s-a prezentat o analiză privind 
structura membrilor Academiei care se men-
ţine şi în prezent. Se sublinia că situaţia tre-
buie îmbunătăţită. Potrivit analizei, se cerea 
ca în Academie să fi e invitate şi persoane 
mai tinere, din toate sectoarele de activitate, 
din toate zonele geografi ce unde se afl ă un 
număr mare de ingineri, şi mai multe femei. 
Este benefi c să avem membri asociaţi, per-
sonalităţi de valoare, care ar putea să contri-
buie la lărgirea imaginii şi la posibilitatea de 
a obţine sprijin material pentru Academie. 

Din experienţa proprie şi din cea a altor 
Academii se conturează ca o soluţie să pri-
mim noi membri pe baza invitaţiei şi a acor-

dului celui invitat. Invitaţia se cere adresată 
celor mai valoroşi ingineri din toate sectoa-
rele de activitate. Nu putem îmbunătăţi situ-
aţia decât prin respectarea acestui principiu 
ce se degajă din Statut.

După o analiză atentă şi responsabilă, 
Prezidiul a ajuns la concluzia ca alegerea pre-
şedintelui ASTR să aibă loc anul viitor, când 
expiră mandatul preşedintelui, vicepreşedin-
ţilor, secretarului general şi preşedinţilor de 
secţii. În acest fel se va evita decalajul între 
mandatul preşedintelui şi al celorlalţi membri 
ai Prezidiului. Se va realiza o alegere cu ace-
eaşi durată a mandatelor, cu acelaşi început şi 

acelaşi sfârşit. S-a considerat că 
se va dispune şi de timpul nece-
sar pentru găsirea şi stabilirea ce-
lor mai potrivite criterii şi soluţii, 
pentru alegerea celor mai buni. 
În acelaşi timp, există şi posibi-
litatea unor schimbări legislative 
care privesc condiţiile de func-
ţionare şi activitatea Academiei. 
Sperăm într-o îmbunătăţire a 
condiţiilor de funcţionare.

Mai este de consemnat că 
site-ul Academiei a avut un rol 
important în îmbunătăţirea ima-
ginii şi activităţii. În continuare, 
cu sprijinul domnului profesor 
Nicolae Ţăpuş, îi vom îmbună-

tăţi conţinutul şi facilităţile. Cele 150 de că-
utări zilnice constituie o dovadă a utilităţii şi 
interesului pentru conţinutul lui.

Darea de seamă a relevat că dezvol-
tarea activităţii ASTR bazată pe voluntariat 
are limite foarte înguste şi este absolut ne-
cesar să existe un personal minim angajat 
care, în principal, să se ocupe de activităţile 
operative.  Totodată, a menţionat că eforturi-
le pentru atragerea de resurse, sponsorizări, 
donaţii, contracte, proiecte şi alte activităţi 
nu au dus la niciun rezultat.

Această problemă 
foarte importantă rămâne în 
prim planul preocupărilor 
noastre, dar fără implicarea 
membrilor Academiei nu o 
putem rezolva şi, de aceea, 
vă cerem – din nou – spri-
jinul. În paralel, vom insis-
ta pe lângă Parlamentul şi 
Guvernul României pentru 
alocarea resurselor necesare 
funcţionării Academiei.

Sperăm într-o soluţie 
favorabilă, dar, până atunci, 

noi trebuie să funcţionăm, să nu pierdem po-
ziţia pe care o avem în viaţa ştiinţifi că româ-
nească, câştigată prin eforturi în toţi anii de 
existenţă a Academiei.

S-au depus eforturi deosebite în anii 
de existenţă a Academiei, apreciată ca o re-
alizare de seamă în ţară şi în străinătate. Nu 
ne propunem un progres spectaculos, dar el 
trebuie să fi e continuu.

Programul de activitate pentru acest an 
este bazat pe experienţa de până acum, ţine 
seama de obiectivele ASTR şi de cerinţele 
societăţii româneşti, exprimă responsabilita-
te şi competenţă.

Anul acesta se împlineşte un deceniu şi 
jumătate de la înfi inţarea ASTR şi ne propu-
nem organizarea unui simpozion, instituirea 
unei medalii şi desfăşurarea  unui concert la 
Ateneul Român, susţinut de Orchestra Ingi-
nerilor. Cu această ocazie, dorim să decernăm 
premiile ASTR – prima ediţie. Şi de această 
dată, ne bazăm pe sprijinul membrilor Aca-
demiei.

Ne pare rău că se constată o anumită 
pasivitate, uneori explicabilă, dar, în majori-
tatea cazurilor, nu. Este bine să refl ectăm la 
această stare şi, mai ales, la unele remarci la 
adresa celor care se implică afectiv, cu sufl e-
tul şi mintea,  şi încercă să facă ceva. Este, în 
acest sens, discutabilă formula la care recurg 
unii: „Se bagă în faţă!“ . Cred că ar fi  mai 
bine să se implice.

Postarea pe site-ul ASTR a tuturor ma-
terialelor ce fac obiectul ordinii de zi a Adu-
nării Generale a oferit posibilitatea fi ecărui 
membru să le cunoască şi să le evalueze.

Oricât am fi  de modeşti, nu putem să 
nu constatăm că am obţinut – pe ansamblu 
– rezultate bune.

Cunoaştem valoarea ştiinţifi că a mem-
brilor Academiei şi putem continua  pe linia 
ascendentă, care ne defi neşte. 

Dare de seamă privind activitatea Academiei 
de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR) – Sinteză

Sala Mare a Senatului Universităţii 
Politehnica din Timişoara a găzduit, la 15 
iunie a.c., manifestarea dedicată împlinirii 
a 15 ani de activitate a Sucursalei Timiş a 
Asociaţiei Generale a Inginerilor din Româ-
nia (AGIR). Au participat membri ai celor 
9 cercuri pe domenii şi ai celor 11 societăţi 
profesionale din structura Sucursalei, ex-
ponenţi ai multor generaţii de ingineri care 
promovează, într-o admirabilă continuitate, 
valoroase tradiţii ştiinţifi co-tehnice. Prin 
personalităţile prezente, inclusiv din condu-
cerea instituţiilor de învăţământ superior din 

Timişoara (prof. univ. dr. ing. Marius Oteş-
teanu, prorector al UPT; prof. univ. dr. ing. 
Dumitru Mnerie, rector al Universităţii Ioan 
Slavici şi vicepreşedinte al Sucursalei AGIR 
Timiş), Reşiţa (prof. univ. dr. ing. EurIng 
Tiberiu Ştefan Mănescu, de la Universita-
tea Eftimie Murgu), ca şi a foştilor rectori, 
prof. univ. dr. ing. Ioan Gh. Carţiş şi prof. 
univ. dr. ing. Coleta De Sabata, manifesta-
rea a prilejuit rememorarea unui proces de 
afi rmare puternică în istoria ştiinţei şi teh-
nicii naţionale, a numeroaselor detaşamente 
de ingineri bănăţeni, ale căror realizări sunt 

emblematice pentru evoluţia întregii socie-
tăţi româneşti.

Sunt ideile principale relevate în cu-
vântul de deschidere rostit de preşedintele 
Sucursalei, prof. univ. dr. ing. EurIng Tibe-
riu Dimitrie Babeu, în mesajele de felicitare 
adresate de prof. as. dr. ing. EurIng Mihai 
Mihăiţă, preşedintele AGIR, şi de fostul 
rector al Universităţii Politehnica din Timi-
şoara, prof. univ. dr. ing. Alexandru Nichici, 
precum şi în alocuţiunile prof. univ. dr. ing. 
Marius Oteşteanu, prorector al UPT, şi prof. 
univ. dr. ing. EurIng Mihai Jădăneanţ. 

Ca semn de apreciere a activităţii fructu-
oase a Sucursalei Timiş a AGIR, au fost men-
ţionate cu căldură contribuţiile a numeroşi 
membri ai Sucursalei, între care îi amintim pe 
prof. dr. ing. Viorel Berar, prof. dr. ing. Dumi-
tru Mnerie, prof. dr. ing. Georgeta Pop, conf. 
dr. ing. Petru Negrea, ing. dipl. Dumitru Toa-
der, prof. dr. ing. Dumitru Tucu, dr. ing. Alina 
Costescu, ing. dipl. Gabriela Dobrescu, ing. 
dipl. Nicolae Fântânaru, prof. dr. ing. Doru Pe-
tanec, dr. ing. Lavinia Micu, ing. dipl. Vergina 
Popescu, precum şi ing. dipl. Viorica Bălan, 
membru de onoare al Sucursalei. (T.D.B.) 
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Urare noului născut
Urare noului născut

         Într-un an să creşti ca-n zece, 

                   C
a molidul sus, pe pisc,

                    C
a răsadul în ghivece,

                    C
a impozitul la Fisc.

               
                      

         George Petrone
George Petrone                                                                      

(Din (Din Lumea epigramei, nr. 2/2011
Lumea epigramei, nr. 2/2011)     

Georgia Deaconu, absolventă a 
Universităţii Politehnica din Bucureşti, 
în prezent doctorandă la Universitatea 

din Toulouse, a primit prestigiosul pre-
miu ştiinţifi c Amelia Earhart, decernat 
anual de Zonta International. Premiul – 
care poartă numele uneia dintre cele mai 
renumite femei-aviator din toate timpu-
rile – recompensează în fi ecare an tine-

rele pentru excelenţa lucrărilor în materie 
de ştiinţă şi inginerie în domeniile aero-
nautic şi spaţial şi a fost oferit româncei 

pentru cercetările pri-
vind autonomia tra-
iectoriilor sateliţilor pe 
orbită. Georgia Dea-
conu lucrează la o teză 
de doctorat la Univer-
sitatea Toulouse III – 
Paul Sabatier în ca-
drul Laboratorului de 
analiză şi arhitectură 
a sistemelor din Cen-
trul Naţional de Cer-

cetări Ştiinţifi ce (LAAS-CNRS), într-o 
echipă cofi nanţată de Centrul naţional 
de studii spaţiale al Franţei (CNES) şi 
Astrium EADS. 

Zonta International este o or-
ganizaţie globală fondată în 1919, 

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Gazprom ar putea extinde pro-
iectul Nord Stream. Directorul general al 
Gazprom, Alexei Miller, a declarat că grupul rus 
a decis, în principiu, extinderea proiectului Nord 
Stream până în Marea Britanie. Recent, consorţiul 
Nord Stream a fi nalizat instalarea celei de-a doua 
conducte a magistralei pentru livrarea gazului, care 
leagă Rusia de Germania pe sub Marea Baltică. 
Consorţiul include cinci companii energetice din 
Europa, fi ind creat în 2005 pentru proiectarea, con-
strucţia şi exploatarea gazoductului, compus din 
două conducte cu o lungime de 1224 de kilometri 
fi ecare: prima, cu o capacitate de 27,5 miliarde mc 
de gaz, a intrat în funcţiune pe 8 noiembrie 2011, 
iar cea de-a doua, cu aceeaşi capacitate, va fi  ope-
raţională în octombrie 2012. 

● Energia electrică din valurile 
oceanului, produsă mai efi cient. O echi-
pă de ingineri şi matematicieni de la universităţile din 
Tel Aviv (Israel) şi Exeter (Marea Britanie) a publicat 
un studiu despre producerea într-un mod mai efi cient 
a energiei electrice din valurile oceanului. Potrivit 
descopera.ro, cercetătorii s-au concentrat asupra dis-

pozitivelor pluti-
toare de captare 
a energiei valu-
rilor, înzestrate 
cu componente 
care se mişcă 
datorită mişcării 
valurilor, gene-
rând electricita-
te. Pentru a face 
ca aceste dispo-

zitive să devină mai efi ciente, specialiştii au constatat 
că „răspunsurile“ lor trebuie să se potrivească cu cele 
ale valurilor. Prin prezicerea forţei cu care vine un 
val, dispozitivul de captare a energiei poate răspunde 
în concordanţă, devenind mai productiv.  

● A fost descoperit un nou mine-
ral. Un geolog de la Institutul pentru Tehnologie 
din California (Caltech) a descoperit un nou mi-
neral, provenit din meteoritul Allende, meteorit 
care s-a prăbuşit pe Terra în 1969, răspândindu-se 
în mii de bucăţi pe întinderea statului Chihuahua, 
Mexic. Cercetătorul şi echipa sa au descoperit în 
compoziţia meteoritului nouă materiale noi, printre 
care şi mineralul panguit. Acesta este un oxid de ti-
tan, iar oamenii de ştiinţă spun că a fost unul dintre 
primele materiale în stare solidă care s-au format 
în Sistemul Solar. 

● Cea mai ridicată temperatură 
produsă de om: 4 trilioane de grade 
Celsius. Acceleratorul de particule Relativistic 
Heavy Ion Collider (RHIC) din cadrul Brookhaven 
National Laboratory din New York este locul unde 
s-a atins cea mai mare temperatură creată artifi cial 
de om: 4 trilioane de grade Celsius, adică de circa 
250 000 de ori mai fi erbinte decât centrul Soare-
lui. RHIC a atins acest prag izbind între ei ioni de 
aur aproape cu viteza luminii. Acceleratorul, cu o 
lungime de 3,85 km, a produs coliziuni din care a 
rezultat o energie de impact atât de intensă încât 
neutronii şi protonii din nucleele atomilor de aur 
s-au „topit“, eliberând quarci şi gluoni fundamen-
tali care au format apoi plasmă primordială aproa-
pe fără fricţiune. 

Profesorul Florin Udrea, condu-
cătorul Grupului de Microelectronică 
de Înaltă Tensiune de la Universitatea 
Cambridge, a primit Medalia de Argint 
din partea Academiei Regale de Ingine-
rie din Marea Britanie, pentru merite 
deosebite. Aceasta este 
cea mai înaltă distincţie 
pe care o poate oferi in-
stituţia respectivă în do-
meniu. Inginerul român 
este fondatorul a două 
dintre cele mai de succes 
start-up-uri ale universi-
tăţii Cambridge – Cam-
bridge Semiconductor 
(Camsemi) şi Cambridge 
CMOS Sensors Ltd 
(CMOSS). Potrivit site-ului Academiei 
Regale de Inginerie (www.raeng.org.
uk), prin proiectul Camsemi, Florin 
Udrea este unul dintre pionierii în do-
meniu şi are un curs de dezvoltare de 
cip-uri efi ciente energetic. Acest pro-
iect generează mai multe milioane de 
lire sterline şi implică 70 de angajaţi în 
mai multe birouri din Marea Britanie, 
Taiwan, China, Hong Kong şi SUA. 
De asemenea, profesorul Udrea este 
şi cofondator al proiectului CMOSS, 
o companie care dezvoltă tehnologie 
pentru monitorizarea mediului, prin 
detectarea prin nişte senzori a emisiilor 

de CO2 şi a metanului. Compania are în 
prezent 15 clienţi la nivel mondial şi se 
estimează că va avea o creştere de 10 
milioane de lire sterline pe an. Pe lângă 
profesorul Florin Udrea, alte trei per-
soane au primit aceeaşi distincţie din 

partea instituţiei britanice. Potrivit pre-
şedintelui Comitetului pentru premii 
al Academiei Regale de Inginerie din 
Marea Britanie, Dervilla Mitchell, „cei 
patru care au primit Medalia de Argint 
reprezintă ce este mai bun în ingineria 
antreprenorială britanică“.

Precizăm că Academia Regală de 
Inginerie (instituţie fondată în 1976) 
acordă anual medaliile de argint per-
soanelor care contribuie la dezvoltarea 
ingineriei din Marea Britanie, dar care 
au lucrat ca ingineri nu mai mult de 22 
de ani. Anual se pot acorda patru astfel 
de medalii.

Români, pe podiumul recunoașterii 
științifi ce internaționale

Asociaţia Generală a Inginerilor din 
România vă invită să participaţi la 

Simpozionul ştiinţifi c 
al inginerilor români 

de pretutindeni 
SINGRO 2012 

care va avea loc în perioada 13 – 14 
septembrie a.c. Ajuns la cea de-a 
X-a ediţie, simpozionul a fost de-
scris de participanţi ca eveniment 
ştiinţifi c remarcabil, care a oferit 
premise pentru o mobilizare amplă 
şi responsabilă, pentru o partici-
pare activă şi pentru o diseminare 
amplă a rezultatelor creaţiei teh-
nico-ştiinţifi ce din ţară şi de peste 
hotare. Astfel, se creează condiţii 
pentru constituirea unui adevărat 
forum ştiinţifi c internaţional al ro-
mânilor de pretutindeni – ca suport 
al susţinerii dezvoltării durabile a 
ţării noastre şi al intensifi cării co-
laborării internaţionale în domenii 
strâns legate de ceea ce putem 
numi viitorul întregii umanităţi. 

Tema ediţiei din acest an este 

Educație și inginerie
Informaţii în site-ul www.agir.ro

SINGRO 2012SINGRO 2012
Medalia de Argint din partea 

Academiei Regale de Inginerie 
din Marea Britanie

O absolventă a UPB a primit prestigiosul 
premiu științifi c Amelia Earhart

activă în 69 de ţări şi care are circa 
32 000 de membri. Organizaţia are ca 
scop îmbunătăţirea autonomiei feme-
ilor, activând pentru statutul legal al 
acestora şi pentru accesul la cultură, 
educaţie, sănătate.
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